

Zmiany podatkowe 2026

Nowe obowiązki krok po kroku
– sprawdź nasz przewodnik
i nie daj się zaskoczyć!



WPROWADZENIE

Nie wiadomo, od czego zacząć?

Rok 2026 miesiąc po miesiącu przyniesie przedsiębiorstwom szeroki pakiet nowych obowiązków podatkowych i prawnych. Część regulacji dotyczyć będzie wybranych grup podatników, natomiast równolegle postępuje cyfrowa rewolucja – **KSeF** i **JPK_CIT** na nowo definiują sposób raportowania i kontroli.

Zapraszamy do lektury.



Potrzebujesz porady podatkowej lub prawnej?
Umów konsultację z naszym ekspertem!

ZMIANY PODATKOWE 2026

Obowiązek raportowania JPK_CIT

Kogo obejmuje: podatników CIT

Termin: 31 marca 2026 r. (pierwsze raportowanie)

Jedną z najistotniejszych zmian dla podatników CIT w 2026 roku będzie obowiązek składania plików JPK_CIT. Nowe przepisy wprowadzają **wymóg przesyłania danych z ksiąg rachunkowych w formie elektronicznej**, co ma na celu uzyskanie przez organy podatkowe szczegółowych danych, które pozwolą na ich porównanie z informacjami zawartymi w innych dokumentach, takich jak KSeF czy JPK VAT.

Początkowo obowiązek raportowania JPK_CIT obejmie największych podatników (przychód powyżej 50 milionów euro) oraz podatkowe grupy kapitałowe. Od 1 stycznia 2026 r. wymóg ten rozciągnie się na szeroką grupę podatników, obejmując zarówno podatek dochodowy od osób prawnych, jak i osoby fizyczne prowadzące działalność gospodarczą. Obowiązek będzie dotyczył również przedsiębiorstw zobowiązanych do przesyłania ewidencji JPK V7M.



**Pobierz checklistę JPK_CIT
i przygotuj się do nowych obowiązków**

Wyższy CIT dla banków

Kogo obejmuje: banki krajowe, banki zagraniczne, instytucje kredytowe

Termin: 1 stycznia 2026 r.

W ramach reformy podatkowej planowana jest **podwyżka stawki CIT dla instytucji finansowych**. Zgodnie z projektem ustawy, aktualna stawka CIT wynosząca 19% ma zostać podniesiona do:

- 30% w 2026 r.
- 26% w 2027 r.
- 23% w 2028 r. – stawka docelowa.

Ponadto, projekt ustawy przewiduje obniżenie tzw. „**podatku bankowego**”, który obecnie wynosi 0,0366% podstawy opodatkowania. Zgodnie z nowymi przepisami, stawka ta zostanie obniżona o 10% do poziomu 0,0329%, a od 2028 roku ma wynosić 0,0293%.

ZMIANY PODATKOWE 2026

Rozszerzenie stosowania metody kasowej PIT

Kogo obejmuje: podatników PIT

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Od 2025 roku wybrani przedsiębiorcy mogą korzystać z metody kasowej w rozliczeniach podatku dochodowego od osób fizycznych, polegającej na rozliczaniu przychodu dopiero po otrzymaniu zapłaty od kontrahenta. Zgodnie z nowymi przepisami, od 1 stycznia 2026 r. metoda ta będzie dostępna dla szerszej grupy podatników – limit przychodów uprawniających do stosowania metody kasowej wzrośnie z 1 mln PLN do 2 mln PLN przychodów osiągniętych w poprzednim roku podatkowym.

Metoda kasowa będzie nadal rozwiązaniem dobrowolnym – przedsiębiorcy będą musieli poinformować urząd skarbowy o wyborze tej metody, składając stosowne oświadczenie. Zaletą tego rozwiązania jest możliwość odroczenia momentu powstania przychodu do czasu faktycznej zapłaty, co jest korzystne w przypadku przedsiębiorców mających długie terminy płatności. Dzięki temu przedsiębiorcy nie będą musieli płacić podatku od nieuregulowanych faktur.

Nowe limity amortyzacji i kosztów leasingu samochodów

Kogo obejmuje: podatników CIT i PIT

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Zmiany w przepisach dotyczących **amortyzacji i leasingu samochodów** wprowadzą istotne ograniczenia. Od 2026 roku limity dotyczące amortyzacji samochodów spalinowych zostaną obniżone z 150 tys. zł do 100 tys. zł. Dotychczasowe limity będą obowiązywały tylko dla samochodów wprowadzonych do ewidencji środków trwałych do końca 2025 r. W przypadku pojazdów leasingowanych, odliczane koszty uzyskania przychodu zostaną ograniczone.

Proponowane limity amortyzacji samochodów od 1 stycznia 2026 r.:

- 225 000 zł dla pojazdów elektrycznych i wodorowych,
- 150 000 zł dla pojazdów spalinowych o emisji CO₂ poniżej 50 g/km,
- 100 000 zł dla pojazdów spalinowych o emisji CO₂ powyżej 50 g/km.

ZMIANY, KTÓRYCH PODATNICY MOGĄ SPODZIEWAĆ SIĘ W ROKU 2027

Zmiany w podatku minimalnym CIT (krajowym)

Kogo obejmuje: podatników CIT

Przepisy obowiązują od stycznia 2024 r.

Nowe regulacje dotyczące podatku minimalnego CIT, wprowadzają dodatkowe wymogi dla spółek, które:

- poniosły stratę z działalności operacyjnej,
- osiągnęły niską rentowność, tj. udział dochodów podatkowych w przychodach podatkowych nie przekroczył 2%.

Podatek minimalny wynosi 10% podstawy opodatkowania i obejmuje m.in.:

- 1,5% przychodów z działalności operacyjnej,
- koszty finansowania dłużnego przekraczające 30% EBITDA,
- koszty usług lub praw niematerialnych przekraczające 3 mln zł.

Alternatywnie, podatnik może skorzystać z uproszczonej metody kalkulacji podatku minimalnego, w której podstawę opodatkowania stanowi 3% wartości przychodów z działalności operacyjnej.

W ramach przewidzianych zwolnień, **podatnik może uniknąć podatku minimalnego**, jeżeli wykaże rentowność na poziomie co najmniej 2% w jednym z trzech lat podatkowych bezpośrednio poprzedzających rok podatkowy, za który należy jest podatek minimalny.



Skorzystaj z kalkulatora podatku minimalnego opracowanego przez ekspertów Accace

Zmiany w opodatkowaniu darowizn samochodów poleasingowych

Kogo obejmuje: podatników PIT

W projekcie ustawy przewidziano zmiany dotyczące darowizn samochodów wykupionych z leasingu operacyjnego. Zgodnie z nowymi przepisami, obdarowany członek rodziny zapłaci PIT, jeśli sprzeda samochód przed upływem trzech lat od jego otrzymania w darowiźnie. Dotychczas samochód, który został подарowany, można było sprzedać bez opodatkowania po upływie sześciu miesięcy.

ZMIANY PODATKOWE 2026

Krajowy System e-Faktur (KSeF)

Kogo obejmuje: podatników VAT

Terminy:

- Od 1 lutego 2026 r. obowiązek korzystania z KSeF obejmuje podatników, których wartość sprzedaży brutto za 2024 r. przekroczyła 200 mln zł.
- Od 1 kwietnia 2026 r. obowiązek ten zostanie rozszerzony na pozostałych przedsiębiorców.

Już od 2026 roku **Krajowy System e-Faktur (KSeF)** stanie się podstawową platformą fakturowania w Polsce – wystawianie faktur VAT przez przedsiębiorców za pośrednictwem systemu będzie jedyną dopuszczalną formą dokumentowania większości transakcji. Faktury zakupowe również będą przesyłane i odbierane przez KSeF, co umożliwi pełną integrację procesu fakturowania po stronie podatników.

Obowiązek korzystania z KSeF obejmuje czynności opodatkowane podatkiem VAT w Polsce, w tym krajowe dostawy towarów oraz świadczenie usług realizowanych pomiędzy przedsiębiorcami (B2B) oraz na rzecz organów publicznych (B2G).

Z systemu wyłączone zostały faktury wystawiane na rzecz osób fizycznych nieprowadzących działalności gospodarczej (B2C). W tym przypadku ustawodawca przewidział możliwość dobrowolnego korzystania z e-faktur, pozostawiając podatnikom wybór najbardziej wygodnej formy dokumentowania transakcji.



Pobierz bezpłatny e-book o KSeF

Wyższy limit zwolnienia z VAT

Kogo obejmuje: podatników VAT

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Nowelizacja ustawy o VAT z czerwca 2025 roku wprowadza istotną zmianę dla podatników – limit zwolnienia podmiotowego z VAT zostanie podwyższony z dotychczasowych 200 tys. zł do 240 tys. zł netto rocznie. Oznacza to, że przedsiębiorcy, których sprzedaż nie przekroczy nowego progu, będą mogli korzystać ze zwolnienia z podatku VAT. Po przekroczeniu limitu przedsiębiorca automatycznie traci prawo do zwolnienia i zobowiązany jest do rejestracji jako czynny podatnik VAT. Obowiązek ten powstaje w momencie przekroczenia progu, dlatego kluczowe jest bieżące monitorowanie wysokości przychodów.

Dla przedsiębiorców rozpoczynających działalność w trakcie roku podatkowego ustawodawca przewidział **zasadę proporcjonalności** – prawo do zwolnienia przysługuje, jeżeli przewidywana wartość sprzedaży w okresie prowadzenia działalności nie przekroczy 240 tys. zł (przeliczone proporcjonalnie do okresu działalności w danym roku).

Co istotne, podatnicy, których łączna sprzedaż w 2025 roku przekroczy 200 tys. zł, ale nie przekroczy 240 tys. zł, będą mogli ponownie skorzystać ze zwolnienia z VAT od 1 stycznia 2026 roku na podstawie przepisów przejściowych, co daje możliwość płynnego dostosowania się do nowych regulacji.

Zmiana progu „małego podatnika” VAT

Kogo obejmie: podatników VAT

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Jak co roku, ulega zmianie próg tzw. małego podatnika VAT, uzależniony od kursu euro. W 2026 roku limit ten wyniesie 2 000 000 euro, co przy kursie obowiązującym w pierwszym dniu roboczym października (4,2586 zł/EUR) daje kwotę 8 517 000 zł. Warto zwrócić uwagę, że w przeliczeniu na złotówki limit ten jest **niższy niż w roku poprzednim**. Dla niektórych przedsiębiorców może to oznaczać utratę możliwości korzystania z określonych preferencji podatkowych w VAT, dlatego zaleca się uważne monitorowanie wysokości sprzedaży w celu odpowiedniego planowania rozliczeń.

Wiążące informacje stawkowe (WIS)

Kogo obejmie: podatników VAT

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Wiążące informacje stawkowe (WIS), wydane do końca 2021 roku, zachowują swoją ważność jedynie do końca 2025 r. Przypomnijmy, że **WIS** to decyzje administracyjne wydawane przez Dyrektora Krajowej Informacji Skarbowej, w których określana jest m.in. właściwa stawka VAT dla wskazanego towaru lub usługi.

WIS ułatwiają prawidłową klasyfikację i przyporządkowanie stawki VAT, a także zapewniają ochronę podatnika – posiadają bowiem moc wiążącą dla wszystkich organów podatkowych.

WIS wydawana jest na okres pięciu lat, licząc od dnia następującego po doręczeniu decyzji. Zgodnie z przepisami przejściowymi jednej z nowelizacji, dla WIS wydanych do 31 grudnia 2020 r. pięcioletni okres obowiązywania liczony jest od 1 stycznia 2021 r. W praktyce oznacza to, że ważność takich informacji stawkowych wygaśnie z początkiem 2026 roku, co wymaga od podatników odpowiedniego planowania i aktualizacji dokumentacji VAT.

PRZEWIDYWANE ZMIANY, KTÓRE BĘDĄ WPROWADZANE STOPNIOWO OD LIPCA 2026 ROKU

Rozszerzenie odpowiedzialności solidarnej nabywcy w VAT

Kogo obejmie: podatników VAT

Termin: najwcześniej 1 lipca 2026 r.

Projektowane przepisy przewidują rozszerzenie zakresu odpowiedzialności solidarnej nabywcy za zaległości podatkowe sprzedawcy. Obejmie ona w szczególności:

- **Transakcje z fakturami nierzetelnymi** – dotyczy sytuacji, w których podatnik wiedział, że faktura dokumentująca czynność, za którą należność została zapłacona z zastosowaniem mechanizmu podzielonej płatności, została wystawiona przez podmiot nieistniejący, dotyczy czynności, które nie zostały faktycznie wykonane, lub zawiera kwoty niezgodne z rzeczywistością.
- **Wybrane usługi z załącznika nr 15 do ustawy o VAT** – obejmujące czynności o wartości nieprzekraczającej 15 000 zł.
- **Wybrane usługi niematerialne** – m.in. doradcze, zarządcze, rachunkowo-księgowe, reklamowe czy badawcze.

Uproszczenia administracyjne

Kogo obejmie: podatników VAT

Termin: najwcześniej 1 lipca 2026 r.

Projektowane zmiany w zakresie VAT przewidują wprowadzenie kilku realnych uproszczeń administracyjnych, które mają odciążyć podatników i przyspieszyć procedury:

- **Rezygnacja ze zgłoszenia aktualizacyjnego VAT-R** – podatnicy nie będą musieli składać tego formularza w przypadku zmiany właściwości organu podatkowego wynikającej z aktualizacji danych adresowych.
- **Ułatwienie zakończenia działalności** – przedsiębiorcy wpisani do CEIDG lub KRS będą mogli szybciej i prościej zakończyć działalność, bez obowiązku składania formularza VAT-Z.
- **Zniesienie obowiązku składania odrębnej informacji o spisie z natury** – uproszczenie to ogranicza konieczność dodatkowej dokumentacji.
- **Dostęp do statusu podatnika wstecz** – w białej liście podatników VAT możliwe będzie sprawdzenie statusu podatnika nawet 5 lat wstecz, co ułatwi weryfikację kontrahentów i planowanie transakcji.

PRZEWIDYWANE ZMIANY, KTÓRE BĘDĄ WPROWADZANE STOPNIOWO OD LIPCA 2026 ROKU

Skład VAT

Kogo obejmuje: podatników VAT

Termin: najwcześniej 1 lipca 2026 r.

Wprowadzenie instytucji tzw. **składu VAT** ma na celu uproszczenie rozliczeń podatku VAT dla podmiotów działających w obszarze międzynarodowego obrotu towarowego.

Procedura składu VAT pozwoli na zastosowanie stawki VAT w wysokości 0% do następujących czynności:

- dostaw towarów do składu VAT,
- wewnątrzwspólnotowych nabyć towarów do składu VAT,
- dostaw towarów wewnątrz składu VAT oraz świadczenia określonych usług w ramach składu.

Obowiązek podatkowy będzie powstawał z chwilą zakończenia procedury składu VAT, którym w praktyce będzie zasadniczo moment wyprowadzenia towarów ze składu.

ZMIANY PODATKOWE 2026

Nowy limit prowadzenia ksiąg rachunkowych

Kogo obejmuje: osoby fizyczne, spółki cywilne, spółki jawne, spółki partnerskie, przedsiębiorstwa w spadku

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Obowiązek prowadzenia ksiąg rachunkowych dotyczy m.in. osób fizycznych, spółek cywilnych osób fizycznych, spółek jawnych osób fizycznych, spółek partnerskich oraz przedsiębiorstw w spadku, jeżeli ich przychody za poprzedni rok podatkowy lub obrotowy wyniosą co najmniej równowartość w walucie polskiej 2 500 000 euro (w 2026 roku w przeliczeniu na PLN będzie to 10 646 500 zł).



Oznacza to, że jeżeli przychody ww. jednostek za 2025 r. osiągnęły lub przekroczyły limit w wysokości 10 646 500 zł, w 2026 r. powstanie obowiązek prowadzenia ksiąg rachunkowych.

Podwyższenie wysokości minimalnego wynagrodzenia oraz minimalnej stawki godzinowej

Kogo obejmuje: pracownicy i zleceniobiorcy objęci minimalną stawką godzinową

Termin: 1 stycznia 2026 r.

W 2026 roku będzie obowiązywać wyższe minimalne wynagrodzenie za pracę w wysokości **4 806 zł** oraz podwyższona minimalna stawka godzinowa w wysokości **31,40 zł**.

Zmiana minimalnej składki zdrowotnej dla przedsiębiorców

Kogo obejmuje: osoby prowadzące pozarolniczą działalność gospodarczą opodatkowaną według skali podatkowej albo podatkiem liniowym

Termin: od 1 lutego 2026 r. do 31 stycznia 2027 r.

Minimalna podstawa wymiaru składki zdrowotnej w roku składkowym trwającym od 1 lutego 2026 r. do 31 stycznia 2027 r. ponownie nie może być niższa niż kwota stanowiąca 100% minimalnego wynagrodzenia obowiązującego w pierwszym dniu roku składkowego.

W konsekwencji w tym roku składkowym podstawa wymiaru składki zdrowotnej **nie może być niższa niż 4 806 zł, a składka zdrowotna ustalona od tej podstawy nie może być niższa niż 432,54 zł (4 806 zł × 9%)**.

W porównaniu z minimalną składką zdrowotną obowiązującą w 2025 r. kwota ta wzrośnie o **117,58 zł** (tj. 432,54 zł – 314,96 zł).

Ograniczenie podstawy wymiaru składek na ubezpieczenia emerytalne i rentowe

Kogo obejmie: osoby podlegające ubezpieczeniom emerytalnemu i rentowym

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Roczna podstawa wymiaru składek na ubezpieczenia emerytalne i rentowe osób podlegających tym ubezpieczeniom (zarówno obowiązkowo, jak i dobrowolnie) w danym roku kalendarzowym nie może przekraczać kwoty odpowiadającej 30-krotności prognozowanego przeciętnego wynagrodzenia miesięcznego w gospodarce narodowej na dany rok kalendarzowy, określonego w ustawie budżetowej, ustawie o przewidywaniu budżetowym lub ich projektach (w 2026 roku będzie to 9 420 zł).

W 2026 r. roczna podstawa wymiaru składek na ubezpieczenia emerytalne i rentowe jest ograniczona do kwoty **282 600 zł**.

Nowy limit przychodów dla działalności nieewidencjonowanej

Kogo obejmie: osoby fizyczne osiągające w ramach prowadzonej działalności gospodarczej niski przychód

Termin: 1 stycznia 2026 r.

Osoby fizyczne osiągające w ramach prowadzonej działalności niski przychód mogą korzystać z instytucji działalności nieewidencjonowanej, czyli tzw. działalności nierejestrowej. Pozwala to na prowadzenie działalności bez konieczności jej rejestracji oraz dokonywania szeregu formalności.

W 2026 roku działalność nierejestrową może prowadzić osoba fizyczna, której przychód należny z tej działalności nie przekracza w żadnym kwartale 225% kwoty minimalnego wynagrodzenia i która nie wykonywała działalności gospodarczej w ciągu ostatnich 60 miesięcy.

Limit uprawniający do skorzystania z działalności nieewidencjonowanej w 2026 r. wynosi **10 813,50 zł na kwartał**. **Przekroczenie tego limitu powoduje konieczność dokonania rejestracji działalności gospodarczej w terminie 7 dni od dnia przekroczenia limitu.**

Masz pytania? Napisz do nas!

Rok 2026 przynosi szereg istotnych zmian podatkowych, które wpłyną na sposób rozliczania podatków przez przedsiębiorstwa i osoby fizyczne. Warto już teraz przygotować organizację na nadchodzące zmiany, szczególnie w obszarze raportowania JPK_CIT, wyższego CIT dla banków, oraz nowych zasad amortyzacji i leasingu samochodów. Zachęcamy do konsultacji z naszymi ekspertami, którzy pomogą dostosować Państwa firmę do wymogów 2026 roku.

Jakub Czerski

Tax Director

jakub.czerski@accace.com

[Profil LinkedIn >>](#)

Marcin Szczerbiński

Tax Supervisor

marcin.szczerbinski@accace.com

[Profil LinkedIn >>](#)

Skontaktuj się z nami

**Zapisz się
na newsletter**

Accace Poland

Accace to proaktywny partner zapewniający kompleksowe, oparte na holistycznym podejściu do biznesu, wsparcie w zakresie outsourcingu i doradztwa. W ramach globalnej grupy, lidera na rynkach Europy Środkowo – Wschodniej, łączymy inteligentne rozwiązania technologiczne z wiedzą i praktycznym doświadczeniem ponad 800 lokalnych ekspertów. Globalny potencjał i dbałość o najwyższą jakość pozwala nam przełamywać standardy i oferować innowacyjne usługi w obszarze podatków, prawa, księgowości oraz obsługi kadrowo-płacowej dla około 2 000 klientów, niezależnie od branży oraz skali ich biznesu.

Accace Circle

Accace działa na arenie międzynarodowej jako Accace Circle - społeczność biznesowa tworzona przez uznanych dostawców usług outsourcingowych i doradczych. Oparte na wspólnych wartościach podejście zapewnia zintegrowaną i profesjonalną obsługę, przewyższającą obowiązujące oczekiwania rynkowe. Dzięki zaangażowaniu ponad 7 000 specjalistów w ponad 60 krajach, przygotowujemy globalnie 800 000 pasków płacowych dla 80 000 klientów, głównie średnich i międzynarodowych firm z listy Fortune 500, reprezentujących różne sektory gospodarki.

Więcej o nas: www.accace.pl | www.accace.com | www.circle.accace.com



.:accace
One step ahead of your needs